
lizují, pro letošní sezónu uvádí ČSÚ 
výnos řepky 2,74  t/ha, který patří 
k  nejnižším od roku 2000. Výnos ře-
pky v ČR ovlivnily lednové holomrazy, 
dlouhé období sucha v  předjaří a  na 
jaře, časné kvetení (již koncem břez-
na), následně dubnové mrazy a  ne-
zvládnutá ochrana proti škůdcům 
(stonkoví krytonosci, blýskáčci), proti 
nimž nemají pěstitelé adekvátní pří-
pravky na ochranu rostlin. Dlouhodo-
bým trendem ve šlechtění řepky je 
zvýšit výnos, olejnatost a  odolnost 
proti chorobám, v současnosti se po-
zornost šlechtitelů zaměřuje také na 
odolnost proti škůdcům (dřepčíci aj.), 
stabilizaci výnosu, odolnost vůči su-
chu a teplu, optimalizaci vstupů (vyu-
žití N rostlinami) nebo kvalitu (např. 
žlutosemenné odrůdy obsahují méně 
vlákniny a mají větší výtěžnost oleje). 
„Obecně vidím ve šlechtění velký po-

tenciál,“ uvedl Ing. Bečka. Na pokus-
né stanici FAPPZ ČZU v  Červeném 
Újezdě sledují také efektivní využití 
dusíku v maloparcelkových pokusech, 
kde je vidět, že odrůdy řepky reagují 
na hnojení dusíkem odlišným způso-
bem. Trendem v hnojení je snížit po-
čet aplikací formou stabilizovaných 
nebo obalovaných hnojiv a cílená apli-
kace živin. V  pokusech se podle Ing. 
Bečky osvědčilo směsné hnojivo s po-
lovinou obalovaného a polovinou kla-
sického ledkového N-hnojiva. „V pěs-
tování řepky je klíčová ochrana proti 
škůdcům a je třeba hledat metody, jak 
škůdce eliminovat preventivně, např. 
včasným zaoráním výdrolu řepky,“ 
podotkl Ing. Bečky. Vzhledem k nedo-
statku účinných přípravků a rezisten-
ci škůdců mohou pěstitelé vyzkoušet 
alternativy jako thiosíran nebo stříbro 
či využívat biopřípravky atd. 

Efektivní způsob představuje pre-
cizní zemědělství a využití moderních 
hnojiv (hnojiva s inhibitory přeměn N, 
pomalu působící N-hnojiva, obalova-
ná N-hnojiva, hnojiva se zeolity).

Pro nižší emise řepky

Ing. Milan Kuncíř, generální ředitel 
PREOL, a. s., připomněl, že státy Ev-
ropské unie se v rámci Green Dealu za-
vázaly snížit množství emisí CO2 z lid-
ské činnosti do roku 2050 na nulovou 
hodnotu. Aktuální otázkou je, jak sní-
žit množství emisí CO2 do roku 2030, 
a společnost PREOL, která je největ-
ším českým zpracovatelem řepkového 
semene a  výrobcem produktů z  této 
tradiční tuzemské suroviny, pracuje 
s možnostmi snížení emisí v celém bio-
palivovém řetězci. „Od zasetí řepky až 
po bionaftu dopravenou k zákazníkovi 
tvoří emise CO2 z 8 % celková doprava, 
ze 17  % výroba a  ze 75  % pěstování. 
Pokud se nepodaří snížit emise z pěs-
tování, nebudeme v celém řetězci kon-
kurenceschopní,“ uvedl Ing. Kuncíř. 
Do budoucna bude zřejmě platit, že 
čím nižší budou emise z řepky, tím lep-
ší nabídne PREOL cenu. Jak připo-
mněl Ing. Josef Vytrhlík, obchodní ře-
ditel PREOL, a. s., emise se netýkají 
jen řepky, ale zemědělských komodit 
pro biopaliva obecně (např. sója, pal-
mový olej, kukuřice, pšenice či cukrov-
ka). Společnost PREOL vykoupí roč-
ně 480 tis. t řepkového semene, ze kte-
rého vyrobí 200 tis. t řepkového oleje + 
280 tis.  t řepkového šrotu. Řepkový 
olej dále upravuje zhruba na 160 tis. t 
MEŘO (bionafty) + 40 tis.  t jedlého 
řep kového oleje. Šetrnou pyrolýzou 
rostlinných zbytků z čištění řepkového 
semene také vyrobí ročně asi 715 t bio-
charu (rostlinného uhlí). Tento přírod-
ní produkt váže CO2, zlepšuje kvalitu 
půdy, zvyšuje její úrodnost a podporu-
je udržitelné zemědělství. Uplatní se 
nejen v  rostlinné výrobě, v  živočišné 
(absorbuje zápachy z podestýlky), ale 
i pro bioplynové stanice, kde má pozi-
tivní dopad na energetickou produkci. 
Biochar je vhodný i  pro urychlení 
kompostování nebo do zahradnických 
substrátů, kterým svědčí jeho porézní 
struktura z  hlediska zadržování vlh-
kosti a  vytvoření vhodného prostředí 
pro užitečné mikroorganismy.

Uhlík ve výrobním řetězci

Podle Ing. Martina Dědiny, Ph.D., 
z  Výzkumného ústavu zemědělské 
techniky, v. v. i., mohou společnosti 
v rámci tzv. ESG (environment, social, 
governance) reportingu hodnocení 
uhlíkové stopy najít úspory vstupních 
energií, odhalit rezervy a  uspořit ná-
klady. Reporting za fiskální rok 2025 
budou muset připravit firmy v EU s ví-
ce než 250 zaměstnanci, čistým obra-
tem nad 1 mld. Kč nebo s aktivy v roz-
vaze vyššími než 500 mil. Kč. Podle 
evropské legislativy je budou následně 
muset zahrnout do svých výročních 
zpráv. Tato povinnost by se nejpozději 
od roku 2027 měla vztahovat také na 
malé a  střední podniky. Je pravděpo-
dobné, že se ostatních malých a střed-

ních podniků povinnost dotkne mno-
hem dříve skrz dodavatelsko-odběra-
telské řetězce větších firem, které bu-
dou vyžadovat od svých dodavatelů 
vyčíslení uhlíkové stopy jím dodáva-
ných produktů.

Výpočet emisí skleníkových plynů se 
provádí podle mezinárodních standar-
dů udržitelnosti a slouží pro přípravu 
dekarbonizačních strategií. Výpočet je 
rozdělen do tří částí – Scope 1, Sco-
pe 2 a Scope 3 podle jejich vzniku. Vy-
číslení emisí podle Scope 3 se týká prá-
vě uhlíkové stopy dodávaných produk-
tů, jako je např. řepkové semeno. Jde 
o nepřímé emise a výrobní společnos-
ti, jako je v  tomto případě PREOL, 
nad nimi nemají přímou kontrolu 
a nemohou je přímo ovlivnit. Z tohoto 
důvodu Ing. Dědina zdůraznil nutnost 
spolupráce všech aktérů v  celém vý-
robním řetězci na snižování emisí ce-
lého výrobního řetězce (např. pěstitel 
řepky aplikuje nová nízkoemisní hno-
jiva od Lovochemie, čímž vyproduku-
je řepkové semeno s nižší emisní sto-
pou, a  to následně prodá společnosti 
PREOL pro výrobu nízkoemisní FA-
ME). Ing. Dědina účastníkům konfe-

rence ukázal mapu ČR s  rozdělením 
typických emisí skleníkových plynů 
z pěstování řepky podle NUTS 2 urče-
né pro výrobu biopaliv, která byla ak-
tualizovaná v letošním roce. Hodnoty 
emisí skleníkových plynů z  pěstova-
ných plodin v rozdělení podle NUTS 2 
výrobci biopaliv, včetně společnosti 
PREOL, používají pro povinnou certi-
fikaci udržitelnosti jimi vyráběných bi-
opaliv. Bez této certifikace nemohou 
uvádět své produkty na trh. Ing. Dědi-
na dále vysvětlil, že přibližně 75  % 
emisí skleníkových plynů z  pěstování 
plodin souvisí s  jejich hnojením, jak 
minerálními, tak i organickými hnoji-
vy. Celková emise skleníkových plynů 
z použitých hnojiv je přímo závislá ne-
jen na jejich aplikovaných dávkách, 
ale i  na použitých typech hnojiv, ze-
jména těch minerálních. Pro výpočty 
aktualizovaných emisí skleníkových 
plynů souvisejících s pěstováním řep-
ky podle NUTS 2 byly využity podkla-
dy z Jednotného úložiště evidencí hno-
jení a  výnosů (JUDEH) shromáždě-
ných za rok 2022 přímo od zeměděl-
ských subjektů. Takto shromážděná 
data pokrývala zhruba 80  % všech 

Zaostřeno na snížení emisí z řepky
Konference Emise z pěstování řepky dnes a v budoucnu, které se konaly koncem října při příležitosti 15 let od začátku výroby biopaliv v lovosické společnosti 
PREOL, a. s., a 120 let existence Lovochemie, a. s., v pivovaru Zichovec ve Středočeském kraji a Hotelu Tři Věžičky v Kraji Vysočina, informovaly účastníky o řadě 
možností, jak lze snížit emise CO2 z pěstování řepky. Pro zvýšení výnosu nejen řepky je do budoucna pro pěstitele klíčové zaměřit se na maximalizaci využití  
dusíku z hnojiv a snížení jeho ztrát.

ploch pěstované řepky v ČR, tzn. velmi 
průkazný zdroj dat. Bylo zjištěno, že 
např. průměrná dávka aplikovaných 
minerálních hnojiv k řepce ve Středo-
českém kraji dosáhla úrovně zhruba 
155 kg N/ha a aplikovaná dávka orga-
nických hnojiv dosáhla výše asi 9  kg 
N/ha. Povinnost pro zemědělské sub-
jekty poskytnout data o hnojení plodin 
do centrálního úložiště byla z důvodu 
vysoké administrativní náročnosti no-
velizací zákona č.  156/1998 Sb., 
o  hnojivech zrušena. Proto bude ne-
zbytné, aby si subjekty celého výrobní-
ho řetězce, včetně zemědělských pod-
niků našly svůj způsob evidence a pře-
dávání potřebných dat, bez kterých 
bude obtížné uplatnit produkované 
komodity na trhu.

Moderní hnojiva

Zelené budoucnosti výroby hnojiv 
se ve své přednášce věnoval Ing. Ra-
domír Věk, generální ředitel Lovoche-
mie, a. s. „Co můžeme ovlivnit v rám-
ci snižování uhlíkové stopy jako vý-
robce minerálních hnojiv, jsou fyzikál-
ně-chemické vlastnosti hnojiva a  je-
jich chování po aplikaci,“ uvedl. Při 

vývoji nových hnojiv se proto zaměřu-
jí na nižší aplikační dávku při mini-
málně stejném výnosu plodin a  srov-
natelné pozici celkových nákladů. Jak 
vysvětlil Ing. Michal Baji, vedoucí vý-
voje nitrátových hnojiv ve skupině Ag-
rofert, zaměřují se na vývoj nových ty-
pů hnojiv v rámci projektu Udržitelná 
hnojiva. Z pohledu redukce emisí při 
pěstování řepky jsou pro pěstitele zají-
mavá hnojiva s pozvolným uvolňová-
ním živin na bázi zeolitu. Patří sem 
amonno-nitrátové hnojivo ZENFERT 
24N s vyšší využitelností N a síranové 
hnojivo ZENFERT NS 13-29, rovněž 
s vyšším využitím N způsobené přida-
ným zeolitem. „V současnosti pracuje-
me na jejich certifikaci potvrzující 
možnost snížení emisí na poli až 
o  17  %,“ podotkl Ing. Baji. K  dalším 
moderním hnojivům patří stabilizova-
ná hnojiva s  inhibitory nitrifikace 
a  hnojiva s  řízeným uvolňováním ži-
vin. Jak uvedl doc. Ing. Pavel Ryant, 
Ph.D., z Mendelovy univerzity v Brně, 
s  inhibitory nitrifikace dělala MEN-
DELU pokusy deset let (2013–2022) 
na pokusných lokalitách v  Žabčicích 
a ve Vatíně, kde pozorovali zvýšení vý-

nosu řepky o 12 %. Ve spolupráci s Lo-
vochemií zkoušeli také obalovaná 
hnojiva na bázi ledku amonného s do-
lomitem (LAD). V případě klasického 
LAD dosáhl výnos řepky 2,4  t/ha, 
u  obalovaného LAD stoupl na 2,7  t/
/ha, ale použitím směsi obou hnojiv se 
výnos vyšplhal až na 2,9 t/ha. Zaměři-
li se také na výzkum hnojiv se zeolity. 
Ta uvolňují živiny díky pórovitosti zeo-
litu (nejčastěji klinoptilolitu) pozvol-
ně, nedochází tak ke ztrátám živin 
a prodlužuje se působení hnojiva. Na-
víc mají hnojiva se zeolitem kumula-
tivní efekt s  dlouhodobým účinkem 
v půdě. V Radovesicích testovali tři ro-
ky (2019–2021) podzimní hnojení 
řep ky smart hnojivem ZEORIT NPK 
8-10-10 + 9S s průměrným výnosem 
4,1 t/ha proti kontrole s 3,67 t/ha.

Trendy v pěstování řepky

Ing. David Bečka, Ph.D., z  České 
zemědělské univerzity v Praze, se vě-
noval aktuálním trendům v pěstování 
ozimé řepky. Největším světovým pro-
ducentem řepkového semene v  sezó-
ně 2023/2024 byla EU s 19,95 mil. t, 
kde dominuje pěstování ozimé řep ky 
s vysokou intenzitou, průměrný výnos 
dosahuje 3,2 t/ha. EU je současně 
největším dovozcem řepkového seme-
ne. Druhá příčka patří Kanadě 
s 19,19 mil. t, převažuje zde pěstování 
jarní řepky s  nízkou intenzitou, prů-
měrný výnos se pohybuje kolem 2,2 t/
/ha. Na třetím místě je Čína 
s  16,32  mil. t, na čtvrtém Indie 
s  11,6  mil.  t a  na pátém Austrálie 
s  5,94  mil.  t. Zatímco výnosy řepky 
v EU v průběhu desetiletí mírně klesa-
jí, jinde ve světě naopak rostou, do-
konce i v suché Austrálii, kde se prů-
měrný desetiletý výnos pohybuje ko-
lem 1,5 t/ha, v roce 2022/2023 dosáh-
li 2,1 t/ha. V osevním postupu nejčas-
těji střídají australští farmáři řepku 
s  pšenicí. Pěstují z  90  % jarní řepku, 
kterou vysévají v dubnu. Menší plochy 
zaujímá ozimá řepka s termínem setí 
leden–březen. Tu pak přepásají ovce-
mi, aby ji zbrzdili v růstu. Zhruba na 
pětatřiceti procentech plochy se pěs-
tuje geneticky modifikovaná řepka, 
kterou Austrálie vyváží do Evropy na 
výrobu bionafty. V ČR se výnosy stabi-

Jednou z možností, jak snížit emise CO2 z pěstování řepky, je tzv. 
Carbon farming – při aplikaci 500 kg Biocharu lze snížit emise 
z pěstování až o 50 %  Foto Lucie Poláková

Účastníci konference se dozvěděli o řadě možností, jak lze snížit emise CO2 z pěstování řepky  Foto Lucie Poláková
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